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Mír je nenápadné, nepatrné slovo pro nesmírně významnou skutečnost, po které touží 

spousta lidí v současném světě. Milióny lidí jsou chyceny v pasti různých konfliktů a trpí 
přímým válečným násilím nebo jeho následky. Lidé umírají, jsou zraňováni nebo strádají 
hladem, nedostatkem léků a lékařské péče, prchají ze svých domovů nebo jsou z nich 
vyháněni... mohli bychom vyjmenovávat ještě hodnou chvíli, co všechno nám války berou. 

Ale nejde jen o velké konflikty mezi vládami a státy. Svět je plný sporů a třenic, nemusí 
v nich umírat tisíce, a přesto zahýbou člověkem od hlavy až po patu. Zvlášť pokud jsme 
v nich osobně zapojení. 

Sporům mezi jednotlivci se neříká válka, ale můžou mít stejně devastující následky jako 
ozbrojené konflikty. 

Příliš mnoho lidem v dnešním světě chybí mír... 
 
Bible nám říká, že Ježíšovo narození přináší pokoj, mír všem lidem dobré vůle. Andělé to 

slibovali pastýřům, ti to pak vyprávěli dál – Ježíšově matce, Jeho otci/pěstounovi, a všem 
dalším, kdo si udělali čas na poslouchání. 

Co je to vlastně mír? Většinou si představíme zastavení bojů, odložení zbraní a návrat 
k životu a práci. Jeden druhého přestane napadat a lidé se můžou přestat bát akutního 
ohrožení. Nemusí to ovšem automaticky znamenat, že lidé přestanou nenávidět jeden 
druhého, že přestanou pohrdat těmi druhými nebo že si s nimi dokážou sednout k jednomu 
stolu. 

Bible mluví velmi často o míru, ale má pro něj trochu speciálnější výraz – pokoj, ve 
Starozákonní Hebrejštině se mu řekne šálóm. 
Šálóm má ovšem mnohem hlubší obsah – není to jen zastavení projevů nepřátelství, ale 

úplné zklidnění, stav, ve kterém člověku vůbec nic neschází a jsou naplněny jeho základní 
potřeby. Například proroctví Izajášovo stav zvaný šálóm popisuje jako situaci, kdy člověk 
sídlí ve vlastním sadu pod vlastním fíkovníkem a vinnou révou. 

Jestli máte svou zahrádku a jestli jste si na nich zasadili nějaké stromy a jestli jste už 
ochutnali jejich plody nebo jestli máte ve stínu vzrostlého stromu lavičku, kam si můžete 
sednout a pozorovat motýly nebo poslouchat ptáky – jestli jste něco z tohoto zažili, pak 
budete dobře rozumět té prorocké definici. 

Kdo by nechtěl v dnešní bouřlivé době mít svoje vlastní místečko, kam se může schovat 
před shonem i před nepříjemnostmi, kde se bude cítit jako doma, kde bude vědět, že sem 
patří. 

Když jsem v létě byl v Africe, uvědomil jsem si obrovskou sílu míru. Měl jsem možnost 
porovnat 3 země, které různá časová období dělí od poslední války: Jižní Súdán, kde konflikt 
oficiálně skončil před 5 lety, ale dodneška doznívají jeho dozvuky v podobě různých 
rozmíšek a strkanic; vedle toho Uganda, která žije v relativním míru asi posledních 20 let; a 
vedle toho Keňa, která se udržela bez válečných konfliktů už více než 60 let. Bylo vidět (i 
cítit z celkové atmosféry), že v zemi, kde je mír, lidé mají naději, mají perspektivu. Má pro 
ně smysl zasadit stromy, které musí růst několik let, než budou dávat ovoce, nebo nějak 
intenzívně obdělávat pole, nebo stavět domy a zakládat firmy, prostě něco budovat pro příští 



generace. V zemi, kde nevíte, jestli se zítra někde z buše nevynoří bandita, který vám 
ukradne úrodu nebo zboří dům, prostě nemá smysl investovat čas i prostředky do budování 
něčeho, co se možná jednou vyplatí vašim dětem... 

Právě proto mi ten Boží slib, že jednou každý usedne pod vlastní fíkovník a vinnou révu, 
připadá tak sdělný a srozumitelný: přijde čas, kdy budoucnost nebude zdrojem strachu a 
obav, ale člověk se bude moct podívat kupředu s dobrým očekáváním. Věřím, že i vy, když 
zavřete oči a trochu se zasníte, dokážete si vymalovat tento obrázek pokoje. 

Jenže když oči otevřeme a uvědomíme si realitu, narážíme na to, co vždycky: lidská 
náklonnost ke špatnosti, biblicky zvaná hřích. Pro člověka je to nepřekonatelná překážka. 
Ještě nikdo z lidí si s hříchem a lidskou hříšností nedokázal poradit. Zatím každý systém, 
který chtěl lidskými silami nastolit lepší a bezstarostnou budoucnost, skončil v krvi – od 
francouzské revoluce až po experiment komunismu. 

Bohužel, člověk, i když stvořený jako dobrý obraz Boží, zasazený do krásné rajské zahrady, 
tuhle idylu poničil svou touhou rovnat se Bohu – tak to vysvětluje kniha Genesis. A už od 
Adama se s námi vleče závist, pohrdání, lhostejnost, neláska, hrabivost, touha po moci, které 
rozvracejí vztahy mezi lidmi i mezi národy. 
Člověk realista z toho musí být v totální depresi. 
Chvála Bohu, že Vánoce do téhle situace vnášejí nový prvek – totiž odpuštění. Odpuštění a 

usmíření, to je jediné, co může tuto beznadějnou situaci změnit. A Písmo nám říká, že Ježíš 
přišel na svět proto, aby vysvobodil lidi z pasti hříchu (proto byl také pojmenován Ježíš, tedy 
Jozue, Jehošua – což v hebrejštině znamená „Bůh zachraňuje“). 

Do těch beznadějných okolností, do chlíva, do chudoby, doprostřed státní šikany a zlovůle 
mocnářů, doprostřed toho všeho zlého, co ve světě je, narodil se Ježíš, aby s tím vším 
skoncoval, aby vyhlásil zajatým propuštění, zotročeným vykoupení a slepým uzdravení. 

Ten Ježíš, kterého o Vánocích vídáme v jesličkách, dospěl nakonec ke kříži, na který byl 
přibit za ten náš hřích. Právě za ten hřích, který rozvrací naše vztahy a který působí nepokoj 
mezi lidmi. 

V tomto Ježíši Bůh vyhlašuje usmíření – hřích může být smazán, pokud ho člověk lituje, 
prosí o nápravu a přijme Boží odpuštění. Za chvíli si to budeme připomínat zcela hmatatelně 
při Večeři Páně, znamení těla a krve Kristovy, které nás očišťují od hříchu. 

A tak se nechejme oslovit tou výzvou apoštola Pavla: „Smiřte se s Bohem!“ Přijměte Jeho 
nabídku odpuštění a míru – míru s Bohem, s lidmi kolem nás i se sebou samými. Bůh nás 
miluje a záleží Mu na nás. Zve nás k posezení v Jeho zahradě pod Jeho fíkovníky a Jeho 
vinnou révou. Přijmeme to? 

 
Pane Ježíši Kriste, 
Přinesl jsi do našeho světa smíření s Bohem i s lidmi. 
Děkujeme Ti za to. 
Prosíme Tě, ať toto smíření proměňuje srdce naše 
i srdce lidí kolem nás. 
Ať šíříme do světa mír, Tvůj pokoj, 
Po kterém každý člověk tolik touží. 
AMEN! 


